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(1) @)
PERSONS/ENTITIES: DATES: E CATEGORIES:_
Sam Gold v/ Dr. Edward Gunn 1 -
Septenber 25, 1961 Castro

~Juan Orta :
{.Dr.~ Raymond” Trgichlen,

Comelius RooseVelt

OCCURRENCE:Tn discussing the possible methods of acco
Gold suggested that they not resort to firearms, but that“if he could be furnished wi

lishing the mission, Sam

some type Sf potent pill that could be placed in Castro's food or drink. Sam indicated

that he ha

and was in a financial bind.

a prospective nominee in the person of Juan Orta, a Cuban official, who had
been recelving back payments from the gambling interests who still had access to Castro,
Cornelius Roosevelt, Chief, TSD was consulted and assigned

(b RéymondTref"’c%la‘e»r@ to develop a pill that had the elements of rapid solubility, high

— ~—lethal-content, and=Iittle-or-no-traceability. Six of these items were produced-and

th "

after being checked out for their effectiveness by Dr. Edward M. Gunn, “three pills were

ultimately turmed over to Sam for the mission.

the ultimate use of the pills.
BT 4

Neither TSD nor Dr. Gunn was briefed on

SOURCE:

datef{Jyne 21, 1966.

CIA Justice File R-153 Memorandum by Howard J. Osborh

to Deputy Director of Central Intelligence, Subj: Robert A. Maheu

STATH :

Rhea

DATE: July 1, 1975
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“ PERSONS/ENTITIES:

DATES:

Oct. 6, 1960

CIA HAS NO OBJECTION TO
DECLASSIFICATION AND/OR
2§%K£§PFTMSDOCUMEN
ZED ’
L-H-a¢ Lo

S ne)

Special Group
MONGOOSE o |
Presidential Authorization

Cariod 3 o T
I4

OCCURRENCE: [cont.)

including..some §G
tolGemen%%

i

CEMIEnEEbout it.

ermansy in this group and

that we would talk informally

He emphasized that he was asking for no

Special Group~approval at this time in this specific connection."

SOURCE:

STAFF:

Minutes of Special Group meeting October 6, 1960 DATE: Bob Kelley

FILE: Cage

June 29, 1975
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PERSONS/ENTITIES: DATES : CATEGORIES:
iiFather§ngfon Dec. 5, 1960 Mongoose
PEter Grace o Special Group

OCCURRENCE
‘““““‘“—“T_éThg&Spec1al Group dlscussed (1)che“

ﬁiar;?TromytHg*Cuﬂﬁéﬁﬁg‘ b S@rxﬁhé,%;gi ‘o1 v Enf
TIC: bai (2) a proposal to éurvey ‘the pc poss1b111ty of establlshlng a strike
base in Nlcaragua, (3) the necessity for the Defense Department to supply 38 military
men to CIA. "Mr. Douglas questioned whether the present  concept of 600 or 700

Cubans is any longer practicable. He said that it had been his understanding that

thecurrent thinking contemplatedfigures more on the order of 3,000." Mr. Barthes

replied that the CIA believes what is required is enough individuals to serve as

a rallying point for the anti-Castro elements in Cuba and thus 600 is as useful as
3,000. The CIA justified the request for 38 military men because it now believed
it was necessary to train the Cubans in infantry tactics involved in a defense, in
addition to the guerrilla warfare training previously contemplated.

SOURCE: ~ ' | STAFF:
———— Special GrPupqmeeting minu;g§‘pec. 5,.1960 ——— Bob Kelley
I -3 ;“ A0 v;w-»,x‘ Besa s

FILE:

DATE: June 29, 1975
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TOP SLECRET

PERSONS/ENTITIES: : DATES:: CATEGORIES:

August 16, ; CUBA
1960

e ¢

OCCURRENCE: - i @Bgu

«::-w-

DR. EDWARD GUNN, Chief, Operations Division, Office of
Medical Serv1ces, has a notation that on 16 August 1960,
he received:'a box of Cuban cigars to be treated with a
lethal material. (21). He understood them to be CASTRO's —
favorite brand. (21). GUNN's notes show that within the

- . next month he contacted Ray_TﬁE@EQ@@ﬁ? of TSD, (Sept. 6,
1960) and gave him the box of cigars (21). ﬁ%ﬁ@ﬁﬁﬁTﬂegm,

recalls "that he did contaminate a full box of 50 cigars
with Botulinum Toxin, a virulent poison,” (21) which would
kill thc 1ntendedﬂv1ct1m upon merely putting it in the
eichedls notes showed delivery of the box on™
although they do not indicate to whom

Pebruary“Is'"lgbl
(22). o

e . } PO o — I/ 75
FILE: l@ (et ﬂ ) | T = 15
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AS SANITIzgp "> DOCUMENT
H-t-93 g,
PERSONS/ENTITIES: DATES: | CATE“ORIFS TOP SECRET
s, Lon
(See the 13 names listed below) EZHSU 19el £ Tyt CCﬂxrcl (\>
- - ,.L C | (AreRGmARs) €UBN - PHASE T
T [ g}} QJ* t,wow**
[ ! \.1
é L el Mx
OQQUHRENCE

The 1.G. RLPORT identified the following persons who knew, in late 1960
or early 1961, of the PIASE I plan to assassinate CASTRO:

1. ALLEN DULLES, DCT . 10. WILLIAM HARVEY, Chief, F1/D

2. GEN. C. P. CABELL, DDCI ’ 11. SIDNEY GOTTLIER, Special Assistant to

3.__ RICHARD BISSELL, DD/P . , the DD/P (GOTTLIEB's name was en-

L, SHEFFIELD L'DUARDS D/Security _ © 7 Teountered reépeatedly “in this inquiry;

5. JAMES O'CONNELL, Of fice of Security, but he denies knowlng of the opera-
the case officer ‘tion in 1960-61.) _

6 J. D. ESTERLINE, Chief, WH/U 12.  ROBERT BANNERMAN, DD/Security

7. CORNELILS RSEVELT Chlef TSD .13. J. C. KING, Chief, WH Division (He too

8. % .,‘L‘*If(ﬂziLLRChemical Divi sion, TSD denies knowinrr of the operation at

9 FNWARD GUNN, Chlefl, Operations 1)1vision Medical Servicesw— the time.)

SOURCE: 71 .G, REPORT 1967, pp. 34-35 STAFF:  Baron

: DATE : 28.6.75
FILE:
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gIEpE)‘CAAgSIFICAﬂON AND/OR
RELEASE OF THIS DOCUMENT
ASSANYHZ Y
-4
PERSONS/ENTITIES: / DATES : ' CATEGORIES:
Sam Gold Dr. Edward Gunn , ?
: Septenber 25, 1961 Castro
Juan Orta
% Dr. ~Raymiond: Treichiers
CorneITug”Roosevelt

OCCURRENCE:In discussing the possible methods of accompllshlng the mission, Sam
Gold suggested that they not resort to firearms, but BRALif he could be furnlshed with '
some type <[3f potent pill that could be placed in Castm s food or drink. Sam indicated
that he hag a prospective nominee in the person of Juan Orta, a Cuban offi cilal, who had
been receiving back payments from the garbling interests who still had access to Castro,

and was in a financial bind. Cornelius Roosevelt, Chief, TSD was consulted and assigned '

T 7 xli’c‘h;l;exry to develop a pill that had the element:s of rapid solubility, high
1~content;’”and*llttle or no traceability. Six of these items were produced and—

after being checked out for their effectiveness by Dr. Edward M. Gunn, three pills were
ultimately turned over to Sam for the mission. Neither TSD nor Dr. Gurm was briefed on
the ultimate use of the pills.

SOURCE : : , B STATE
————  CIA Justice File R-~153 Memorandum by Howard J. Osborh

to Deputy Director of Central Intelligence, Subj: Robert A. Maheu
dated{ype 24, 1966. DATE: July 1, 1975

Rhea
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PERSONS/ENTITIES:

%ﬁ%ﬁ@ﬁﬁ@”‘ Samuel HALPERN

A B o rwry

AMLASH
Dr. Edward GUNN ;

Nov. 20, 1963

CATEGORIES:

Castro

OCCURRENCE:

@SﬁﬁﬁﬁEzgkeported that although AMLASH had wanted "a high-powered, silenced rifle
“with an effective range of hundreds or thousands of yards," (92) he decided finally
that he knew, as a Doctor of Medicine, that "we could devise some technical means

of doing the job that would not automatically cause him to lose his own life in

the try." (92)

Sé'fnuél“HALPERN'aﬁ‘d’t,s_g;g@fﬁﬁfé%;requested assistance from Dr. Edward GUNN 6f the CIA -

Office of Medical Services. On Nov. 20, 1963, they told GUNN that "the

device for administering the poison (a ball point pen rigged as a hypodermic syringe)
had to be ready in time forfg%NCiEZ to catch a plane at noon the next day." (93)

The next day GUNN delivered to[SANGHEZYa pen capable of injecting a poisonous
insecticide known as "black leaf 40". (92-93) :

SOURCE: STAPE
E— — F Baron
FILE:

patg: /175
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——-"We--interviewed everydﬁé“ﬁﬁbh?wemcould~identiffﬁas likely to be-

0 OBJECTIONTO
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LASSIFICATION
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PERSONS/ENTI' ‘ES: - DATES: | CATEGORIES :
Wm, (L/ , 5/9_5/(04 CASTRC

}%@ghe memorandum of April 25, 1967 which introduces the
On assassination plotting in

Helms

[ ———

o

g IG's Report
] relation to FIDEL CASTRO indicates
that the only written records which served as a basis for the IG
Repoyttwere: ‘Notes of William Harvey; Records of Dr. Edward._Gunn
(Office of Medical Services; and, brief records of fRAVES e
fof TSDY. Some operational files were also used, =i —
For the most part, the Inspector General's office reliea upuvii
information given to us orally by people who's memories are fogged
by time. (1) '

knowledggﬁg}g, with the exceptions of MR. DULLES and GENERAL CABELL.“(Z)

A complete list of the interviewees is attached to the IG”Report
at Tab A. "If there are significant innaccuracies in the Report

they are most likely to occur in faulty ordering of the sequence
of events." (2). '

SOURCIL : . e JWTATE :

el oD ERR N o
/ G R.rpwf / @ ¢ | v; ‘_?‘r;, Wl

v G e

FILE:

Baro vl

DATE :

T A G ke 0 e I G TR i G S A S o S W Y 0 oty S G G O T GO A Al W W S e SIS G T G SO T AGes e D G e aa e o n e o o
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CTid e fTCastye and the Castro regime. His orders to hothy

N ANpyg
AS SAMT/ZE His DOCUMEZT
-~ \/ - 9Y <
PERSONS/ENTITIES: DATES: f CATEGORIES:
|
™ : e 1001 Castro

ATVey Tennedy, Pobert Gefeobor
Bissell HALPE RN

QCCURRENCE:

Halpern testificd that in the fall of 1061 he attended a meetineg with
Bissell andgh ; ‘

A was the Dranch Chicf (8)Y.  The

Pl o 22
- 758 T i 2 L
meeting occured in the midd e of 1961. WNissell stated at the

meeting that he had recently "been chewed out in the cabinet room of

the Yhite Housc by both the President and the Attorney General fFory

as he put it sitting on his ass and not doing anythinge about pettine
L

PRI A ] ; . i
and to mefax” Lo plan an operation to accomplish thot end ™0

Halvern testified that no limitations were put on the torm "scot vid of"
Mothing was Torbidden (8).  The weetine involved only ceneral discussions

and not tactics.

B a ) B i b i) il EH
SOURCE: WYY WP B Lk STATF:
Halpern 7 iy} LL»‘I gci —  hea

FILE: DATE:  7/1/75
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PERSONS/ENTITIES: - DATES: CATEGORIES:
///' v Oct 17261 , Castro
Halpern Cen Lansdale ‘
Jisscll '
iy

’ “OCCURRENCE:

Hewlperns : : o
Shortly after ks mectins—~with Bissell Mapern, and [z

: ywere introdnced
to Gen Lansdale who was the new Chicf ‘of Operations—for an c¢ffort to ro-
nove i the Castro regime. The initial meetine was concerned with only
nreanizational matters, '

SOURCE : _ ’STAPF _
T Halrnern 6/18/75 ! Mhea
FILE: | | pate: -

l————— 7/1/75
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DECLASSIFICATION AND/OR .
RELEASE OF THIS DOCUMENT
AS SANITIZED
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PERSONS/ENTITIES: ' DATES: CATEGORIES:

: ;},,k; /anfvey ' Dec 1961 Castro
i nm n

‘30) s V4, dc‘o/\/ =

OCCURRINCE ¢ .
mje),‘QOchtlllc in Dec of 1961, described to Balpern a mectine at the director's
office in which »-7one had s‘mtod that elis woulll honm Forth "be his wan on
Cuba."  (13) [Gac told Halpern that lelins had no inkTing that he swould bhoe
:1ppoinfol head™oTUNT Cuban operations bf*!m(‘ this meetine (13).  Sonctine
arfter Iuctln" Helms came to Y office, chelced into the oreaniratbion

n Chat Cuba would he a separate activity,

operat l()HS_ and dirccted T Cuba would be o separate AC tivity R

-ho o lonpse ‘hiH of the WY Division (11).

SOURCE ¢ STAIE . N
Halpern /18775 e ea

 FILE: pate:  7/1/7%
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PERSONS/ENTITIES: DATES : CATEGORIES:
FITZGERALD, Desmond
S Early 1963 CASTRO

“OCCURRENCE:

DESMOND FITZGERALD originated a scheme to assassinate CASTRO: ''The idea
was to taken an unusually spectacular sea shell that would be certain to catch
CASTRO's eye, load it with an explosive triggen&to blow when the shell was lifted,
and submerge it in.an area where CASTRO often went skin diving." (77).

FITZGERALD explored this idea at several sessions with SAM HALPERN and(jBRUGEZ:

@HEEVER ) but it was ultimately dismissed as impractical. (77).

DISCOVERY LEADS: Note: There is no indication that FITZGERALD told any-
one above him in the CIA hierarchy of this plan.

SOURCE : UV STAFF: 38
. #e. E&MbJVV
FILE: DATE: 6/29/75
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PERSONS/ENTITIES: DATES: CATEGORIES :
E?ﬁﬁégsz Samuel HALPERN
AMLASH v Nov. 20, 1963

. Dr. Edward GUNN

Castro

OCCURRENCE

with

Zireported that although AMLASH had wanted "a high-powered, silenced rifle
an effective range of hundreds or thousands of yards," (92) he decided finally
that he knew, as a Doctor of Medicine, that "we could devise some technical means

of d01ng the job that would not automatically cause him to lose his own life in

the try."” (92)

Office of Medlcalgserv1ces (92) On Nov. 20,

device for administering the poison (a ball point pen rigged as a hypodermic syringe)

1963,

oo e S amu e - HALPERN-- and,SANCHEZ@requested a551stance from Dr.. Edward GUNN of

they told GUNN that

the CLA--

"the

had to be ready in time for@SANCHEZ: to catch a plame at noon the next day." (93)
The next day GUNN delivered to”SANCHEZ a pen capable of injecting a poisonous

insecticide known as "black leaf 40".

(92-93)

SOURCE :
—_— IG REPORT 19

FILE:

Nt oo s s wn wmm A B D e sk e e i e o e an o o e C o L

STAFY @

DATE :

F Baron

7/1/75
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TOP_SECRET
PERSOHS/ENTITIES: , DATES: CATEGORIES:
KING, J. C. HARVET -
TG Re ik Srwiebs . | may 23, 1967 CASTRO
plSsceL
Hei i v
OCCURRENCE :

The following sources of information were used in preparing the IG REPORT of
1967: (1) Files: Furnished for review by the Director of Security, the Deputy
Director for Support, the General Counsel, the Legislative Counsel, the Chief of

WH_Division, and by Col. J. C. KING, former Chief of WH Division. Also, the

Director of Central Reference furnished biographic files and intelligence publi-
cations. (2) Interviews: Desmond Fitzgerald, Sam Halpern,@Bﬁu@%ﬁChggMemq J. C.

King, Alfonso Rodriguez, J. D. Esterline, Edward Gunn, Howard Osborn, James

O'Connell, Sidney Gottlieb, Sheffield Edwards, Richard Bissell, Lawrence Houston,
&gﬁ%ﬁgpggggﬁﬁﬁgJphnMWarner gﬁ'”tér§§%g§haz¢ William Harvey, Cornelius Roosevelt,
Robert~Bannermang§iioiyBRO RN g Richard Ober.

STAFF : Baron

SOURCE:

Lo DATE: 7 2 75
FILE: /

P
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PERSONS/ENTITIFES: DATES: ‘ , CATEGORIES:
SPECIAL _GROUP AUGMENTED, MONGOOSE, | June 27, 1962 Special Group Augmented
SDALE,>TAYLOR, JOHNSON, GIL- e @62 MONGOOSE ‘
~"MCCONE, RFK, LEMNITZER oifez .
v”&rru Cm:& ¢ [21-23 /6 2

OCCURRENCE: One infiltration team introduced into Oriente Province on June 4 and 5, 1962
reported that Cuban security measures made operations in that area difficult. Raul

Castro on June 25 reported that the four had been captured and two had been executed, but
to this date the report is not accepted as fact. June 21-22, 1962 a Marine operation
to_emplace a cache of arms and demolitions was accomplished without incident. The defector,
oo has begun to provide names of other Cuban G-2 personnel abroad. Effective July 1,

Brig. Gen. B.T. Harris, U.S. Akmy will replace Brig. Gen. Craig as DOD operations
representative.

i or®, f‘»"‘“‘\- “’n’,'""\\\ ( N
SOURCE: Memorandum for the Special Group Augmented STAFF: -
from Lansdale re: Operation MONGOOSE, June 27, 1962 (00399- di Genova
00400) ) DATE:

FILE: : July 1, 1975
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PERSONS/ENTITIES: DATES: CATEGORIES:
SPECIAL GROUP AUGMENTED, MONGOOSE, | June 27, 1962 | Special Group Augmented
A TAYLOR, JOHNSON, GIL- Jeme= 2123942 MONGOOSE
PATRICK, MCCONE, RFK, LEMNITZER Hifez
Hd.rfll/ Cfala, ¢ /”423 /é 2’\/ '

OCCURRENCE: One infiltration team introduced into Oriente Province on June 4 and 5, 1962
reported that Cuban security measures made operations in that area difficult. Raul

Castro on June 25 reported that the four had been captured and two had been executed, but
to this date the report is not accepted as fact. June 21-22, 1962 a Marine operation

to emplace a cache of arms and demolitions was accomplished without incident. The defector,

- @RenigrPhas. begun to provide names- of - other Cuban G-2 personnel abroad. - EffectiveJuly-1;
4962 Brig. Gen. B.T. Harris, U.S. Akmy will replace Brig. Gen. Craig as DOD operations

representatiye. s, U.! e
‘ ‘ L
-y f\'" Lo
Ay ‘,(‘-\. !_ﬂ.'"x\ ! L1

Fron o Memorandum for the Special Group Augmented STAFE:

from Lansdale re: Operation MONGOOSE, June 27, 1962 (00399- N
00400) mn

FILE:

FILE - July 1, 1975
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PERSONS/ENTITIES:

HARVEY Williamv/
|~,’a“, *:f. J,

CiA HAS NO OBJECTION TO
DECILASSIFICATION AND/OR

RELEASE OF THIS DOCUMENT

AS SANITIZED g

DATES:

vy
(1)®

CATEGORIES:

EXECUTIVE ACTION

OCCURRENCE :

JARVEY testified that QJ.Win was an agent that he considered for possible use and used for a
A for the spotting of individuals with criminal and under-
wiorld connections in BEurope for possible multipurpose use, none of whom were ever advised of

SRR

limited period through QARN'O“LD

the use. (50) Or were ever used.

neople spotted by K.J.Win as possibilities.

(50) 1

When HARVEY.- was- asked.- if—the-multipurpose-use—included-assassination, he-stated—the
he had ever been directly ordered to perform an assassination, he would have considered the

Je testified that before someone would have
actually been approached to carry out that operation, there would have been a long period of
assessment and cross checks. As far as he knew, the particular spotting mechanism never went
that far. So far as BARVEY could recallX.J. Wm was used only once in connection with an opera-_

Lion in the Conrmo, which was not an assassination operation. (51)

SOURCE:  HARVEY TESTTHONY mn

FILE:

STAFF: Rhea

T LD G WS SIS R AV B0 Y O AIS SANS IR WA Wy G e WD D T (W G Wt D GAHS GEm T WD S GO GEE Sl S D b G e TS G sk ea St i sa Aot e

DATE: 20.6.75
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RELEASE OF THIS DOCUMENT
ASSANITIZED o
[-4-a%
(1)
a) o
PERSONS/ENTITIES: DATES CATEGORIES -
lfelms, Richar
HHarvey, Hr.j
Castro

OCCURRENCE ¢

Helms tcstified that he does not recall whether he sclected
liarvey to head the Cuban operation, but thmt he

did certainly mnrmv Harvey's

selection. Prior to receiving the commitment Uarvey had been in charge of a

stafl in_the foreien Lntclllpcnce staff \'hose ﬁmctlon was to mount ()pcr(ltjons

ST s LAl t QT (o)}

HEAS Lo acqun*o

SOURCE: v STAFF
HHelms 6/13/75 Rhea
' . DATE
FILE: 6/28/75

I I SR G D ke Sy i R G G s S et o S S s S S Y A St v, Y N D D S G s A 1300 e L8 1 30 P o B toa e e oo oenr




CLe0L MH

ﬁLLEﬂEZE:PIDUﬂ

I =beg

PERSONS/ENTITIES:

HARVEY, William L

DATES:

CIA HAS NO OBJECTION TO
DECLASSIFICATION AND/OR
RELEASE OF THIS DOCUMENT
AS SANITIZED ,
(I~q-aq¢ L

w (B
()3(9)

CATEGORIES:

i3 @E'ifﬁ ﬁ“*??

OCCURRENCE:

Ftv‘}qs‘iﬂc\—ﬁlj %i ,m

aaaaa

HARVEY testified that during World War IT he worked on counteresplonave matters with the FBI
having entered the Bureau as a Special Agent in 1940.

when he joined the CIA as the head of the Soviet Intelligence Branch. Between 1947 and 1952,

He continued in that job until 1947,

he worked on Soviet counterespionage and spec1a1‘operations in the Department of Plans. Be-

4~Atween —1:952--and 19)9 he was in Berlin asg
the Berlin tunnel operation.
vision, D.

In 1959, he be
This 1s the DlVlSion which 1s responoibletf-
tions-of-Staff D Trivas e B0 6 :

tl@us‘entry;;1ntercept1npucourlers"monitorlng of cbmm

He was inotrumontal in

ZJ or the CIA

SOURCE:  yaRyEy TESTIMONY, June 25, 1975, pp. 5-9

| STAFF: Rhea

DATE:  30.,6.75
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CIA HAS NO OBJECTION TO
DECLASSIFICATION AND/OR
RELEASE OF THIS DOCUMENT
AS SANITIZED:
[1-Y - :
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PERSONS/ENTITIES: DATES : CATEGORIES :
HARVEY , William o
- T LUMUMBA

RTSQLLL R:Lchard’ )

.

OCCURRENCE

that,@'DONNLLL?came to him and said that he had beeh approached by RICHARD BI§>RLL who
was then the Deputy Director of Plans (DD/P) to undertake an operation in the Conno one
of the oblgctlves of which was the elimination of PATRICE LUMUMBA. HARVEY tPStlfled that
@ﬁDONNELLwLold h1m that he had decllned to undertake thlS as 31qnment.

HARVEY testified that he subsequently had a conversation with BISSFLL, in which BISSELL
stated that he had requested {07DONNAILJto undertake such an operation. (9-10)

HARVEY testified that he did not know about any steps undertaken on behalf of the Agency
in connection with any proposals to eliminate LUMUMBA. (10)

SOURCE:  {aRVEY TESITHONY, June 25, 1975 (pp. 9-10) STAFF: " Rnea

FILE: : DATE:  an .75
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DATES: ~ CATEGORIES: 1
Sprarpt EXECUTIVE ACTION 4
D 26,744

OCCURRENCE: Tarvey was asked about NOtes WritTem by ITim MRS ver; fromthetr
meeting 1n January of 1961, concerning Fxecutive Action. One portion of the notes
stated, '"Be within KUBARK, one focal point for control, search, training, case
officering, etc. -- GDP authority in this focal point mandatory. DCI officially
advised?" (57) Harvey testified that he did not know whether the DCI was advised,.
that he had been asked to create a capability for Executive Action and had taken
certain steps to have an assessment of assets in that connection. (57) larvey
clarified that the wording of the memo probably meant that consideration should be #

_.given to the question of how, whether and under what circumstances the DCI should be

officially advised of his program, "I want to make it clear that this in no way |
means he should be advised. He should not be advised, he should never be advised,
he should always be advised.' (59). Ille testified that this matter would have been
brought up again at any time tNEEEREINe AetionglEqiget ded to specific targeting
21‘ specific operation or specififff | ;_@Mg@]&g(ﬁw@ﬂmmﬂf(SO) '
SHTMCT: TARVEY TISTINONY, June 4§, s PP B0 F kil W b STATT . When
T B SN T
FILE: DATE: 6/30/75
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PERSONS/ENTITIES: DATES : ~ CATEGORIES:

ey V. Jan 26, 1961 |}  EXECUTIVE ACTION

2R ﬁAﬁJ¢

OCCURRENCE:

‘Harvey s hadwritten notes entitled Project Zrriffle (éxhibit l) state "ébjectlves v
The object%ves of thlS progect 13 the procurement of

Hes « ouhisy e B
are subject to frequent reV1810n, 6 llstlng of targe targets "5 would be valid for the duration

of the project. Specific operations will be mounted on the basis of need and

opportunity. “the Project will be conducted by division B with assistance from area
divisions and stations as needed.” (exhibht 1)

Harvey testified that his notes didnot cite assassination or assassination capability as
an objective of project Zrriffle. Howeveryassassination was a contamplated purpose of the
project. If an agent hadhbeen recrULt%QMfor assaSSLnatlon he would have been recruited
under the cover oﬁﬂ@btéhﬁﬁng ocl 6 it ”

SOURCE: L 1 STARF:
Harvey 6/25/75 : Rhea

OF ' ‘ ' DATE : 6/30/75

T S T G L G S R L T S S D G T D e AR U G ey A S At e S o QD GadD S S WS et WO WY M S T Tem IR G S GARS khe e Sy A Arar ot S e crian wore oo o L
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PERSONS/ENTITIES: DATES: | " CATEGORTES :
// o Jan 26, 1961 |  EXECUTIVE ACTION
HARVEY ABED | FDETE AN YR :
_ TOD [€ERRIT o
OCCURRENCE: Rl §

‘Th‘e notes in Harvey's handwriting entitled Project Zrriffle state "3. Backaground:

response to the mcreasing reqmrements for the operational procurement ofgforelgm

“odeand’ cipherimat iS5 division P in 1960 began spotting of agent assets as™
velérmen During the same period requirements frafiNo/itbecame more

refined and in many respects more sentative because most agencies®are not equipped

to conduct this type of operation, and because of the desirability to campletely centralize

control‘ ovér thlS ‘entire effort, 1t was detdmined that division d which ‘was the closest

activity has‘ n&v advanced far enough to justify removing fram the 19.67:\ category (exhibit
1, page 1 -~ 2)

SOURCE:

ISTAFP
|
I - 6/25/75 | Rh
FILE: larvey 6/25/ DATE - ea

6/30/75
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PERSONS/ENTITIES: DATES : CATEGORIES:
IRVEY, William ¢ o6 Jan. 1061 EXOCUTIVE ACTION

FOTEVER 2 APROLG;
BISSLLL Richard

OCCURRENCE:

IARVEY testified that he had a conversation with ARNOLD~

'SIEVER] about the EXECUTIVE ACTION

project on January 26, 1961, after HARVEY and BISSELL had already discussed the matter.

HARVEY testified that he learned early in the operation that BISSELL had discussed the ques- !

tion of assassination with%ARNOLDTSIDVERf7 (52)

Y

[

e

SOURCE: " HARVEY TESTIMONY, June 25, 1975, p. 52- | SIARE:  pnea

D D Db S IR TR G s S D G S G S Ses NG VN o S S T R W S S S0 2

s - G S e s Wy 4 W O A2 EF PP R s 0 A s o Mot T Gamd e Sam iV T m s e s e e s m o aes ot e o -
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PERSONS/ENTITIES:

ESTIveT, Armold,
~Harvey, William
Bissell, Richard

1A HAS NO OBJECTION TQ
gECLl\SSIFtCATiON AND/OR
RELEASE OF THIS DOCUMENT
ASSANITIZED g
[(=-N-9% C()Q{;)

DATES:
1/26/61

CATEGORIES:
EXECUTIVE ACTION

OCCURRENCE: Ilarvey testified that he had a conversation witl
lixecutive Action Project on January 26, 1961, after Harvey and B

T

gﬁ@&?ﬁfﬁfzgflggr;about the

the matter (52). Harvey testified that he learned early in the operation that Bissell had

iSidveTs (52)

$seT1 had altéady discussed

SOURCE:

HARVEY TESTIMONY, June 25, 1975, p. 52

FILE:

[ STAFF:

Rhea ..

DATE :

6/30/75
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PERSONS/ENTITIES:

DATES:

CATEGORILS:

K. G. WIN }  EXECUTIVE ACTION
e P
OCCURRENCE : = a G o
Harvey's handwritten notes eneitled Project Zrriffle state Uperational Assets:

(1) personnel: K.G. Win is under written contact as a principal agent, with the primary

task_of. spotting agent candidates. K.G. Win was first contacted in 1958 to the [ChicE
et g R T T PR e . . . . . IRy
wof thie Luxembourgistby the chief of station, Luxembourg , in connection with illegal
-narcotics operation into the United States.— For riod of. a.year and a half he_was

contacted sppreatically by COS, Luxembourg, in behalf of the Bureau of Narcotics. - Files
of this Bureau reflect an excellent performance by K. G. Win. In October 1960:

K. G. Win annual salary $7,200
Travel and OBS expenses for K. G. Win and

other agents and agent candidates $2,000
Fees for services by and standby of agents and agent candidates $2,000

Hire of safe houses and other
automobile expenses $1,000
' Total $14,700

Travelsotstafeapioyees-engaged—imr-Zrriftie—-52-666
SOURCES AT B e STAFE ¢

(Harvey Extiibit 1, pages 1 - 3)

FILE: ' Harvey 6/27/75

DATE: FRhea
6/30/75
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PERSONS/ENTITIES:: , DATES 1 i’ v CATEGORIES: TOP SECRET
BISSELL, Richard / ® O'DONNELE,ZJusting|{ €¢ B CEXEWUTIVE  AcTianN />
HARVEY, William EBRECKENRIDGE, S. Sy 1961 F / ZRRIFLE

that assassination attémpt, and asked to be released —- which BISSELL pranted.)" (38)

S fﬂEUV[S, Ricm \\( T :"”:‘,,’.
FSILVERTFArnoT QIwin e ;
TUMOMBA RN
OCCURRENCE: .

The EXECUTIVE ACTION program authorized by BISSELL and run by WILLIAM HARVEY "came to be known
as ZRRIFLE. Tts principal asset was an agent, QJWIN, who had been recruited earlier by EARNGORIE
SEEVERYor use in _a special operation in the Congo (the assassination of PATRICE LUMUMBA) to be
run byxJUS FLo] BCOXDONNELImade a survey of the scene, decided he wanted no part in

TN -0 DO,

NOTE: In the copy of the I.G. REPORT provided to the Committee, which was, according to
EARMAN'S cover memorandum the ribbon copy, which was the only text of the report in existence
phrase in the above paragraph "(the assassination of PATRICE LUMUMBA)" was crossed out. S

o I
BRECKENRIDGE indicated to the Committee that this phrase was crossed out by RICHARD HELMS when
he read the report. Why? ' '

SOURCE:  T.G. REPORT 1967, p. 38 STAFF: pRaron

FILE: DATE:  28.6.75
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PERSONS/ENTITIES: : DATES : CATEGORIES:
BRECKINRIDGE, SCOTT 2761 CASTRO
HARVEY, WILLIAM .~ | b EXECUTIVE ACTION/ZRRIFLE

OCCURRENCE: Breckinridge testified that from his review of the files ol Project
ZRRIFLL, the ''controlling character' (80) of the Project was to mcodcsarather
than to develop the capability for assassination. (30) ‘

Breckeinridge testified that on the face of the documents relating to Project
ZIRIFLE, the Project was only directed atfSfealing codessl The fact that it related
to developing the capability to assassinate came out in interviews with William

T
2
tl

Harvey (81)y "~ ~~ o

BOURCE: nRBCKINRINGE testimony, 6/2/75 STAFT:

WALLACH

' DATE :
FILE: , — 7/5/75
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PERSONS/ENTITIES:
BiSSELL, Richard GOTTLIER, Sidney
HARVEY ’ '
I’IE HOUSE

WH

i

OF THIS DOCUME

i,_\l-ﬁ%

February 1961
(HARVEY's rougq
estimate)

NO OBJECTION TO
A QFICATION AND/OR _

ENT

)@y

CATEGORLES:

AU A Y AVEN

EXECUTIVE ACTION

OCCURRENCE:

the

RISSELL assimms to HARVEY / developing of
a general stand-by capability to carry ou

"HARVEY's notes quote BISSELL as saying,
a capability.' BISSELL recalls discuss

with HARVEY." (37)

"HARVEY says that BISSE

B s

"an FEXECUTIVE ACTION capability:
t assassinations when required.’

ing the question of developi

. (STEYERDand. with SIDNEY GOTTLIEB." (37-38).-

(continued)

1The WHITE HOUSE has twice urged me to create such
ng a general capablility

1L had already discussed certain aspects of the problem with {f ?%b;ﬁ

SOURCE: 1.0. REPORT 1967, pp. 37-38

FILE:

o

STAFF:

DATE:

5 ‘:'3 b

L9
v
iy

U
1a) hey

ZRPIFLE

N EO

“ (37)

) _z}lﬁf "( C“ Z .
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DECLASSIFICATION AND/OR
RELEASE OF THIS DOCUMENT
“AS SANITIZED -
=¥
(i) @)
" ‘ CARD 2 of 2 |
| - PERSONS/ENTITIES: DATES : CATEGORIES: TOP SECRgp
HEIMS, Richard pe é»- L/ TOP SECRgT

OCCURRENCE: (continued from card 1)

HARVEY usedPSiEVIRAin developing the EXECUTIVE ACTION capability (38).

puESs sfu\e>-%ﬁt¥ :
HZometime shortly after this initial meeting, and while HARVEY was still discussing the

development of EXECUTIVE ACTION with BISSELL, "he briefed Mr..HEIMS fully on the general

concept but without mention of “the then on-going S (38)

e
vE-N
i) B ,
AN s
S it :
Y o
2, 45 ;

SOURCE: 1I.G. REPORT 1967, pp. 37-38 STAFE: paron
DATE:  28.6.75

FILE:

T A = pot v e gy wem
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CIA HAS NO OBJECTION TO
DECLASS'HCAT'ON AND/OR
RELEASE OF THIS DOCUMENT
AS SANITIZED
-y~ a¥ T
() )
PERSONS/ENTITIES: DATES: CATEGORITS TOP SECRET
(See the 13 names listed below) f'EB,’ {96! it Cca”k (3
| NI (I (8leRoxim) GUBR — PHASE T
R \\r \J ! i\“. |
‘3 ! 4 1‘
5 S"i}“ \%{m 9&&

SDUHRENCE? My T.G. REPORT Identified the following persons who knew, in late 1960

or early 1961, of the PHASE I plan to assassinate CASTRO
1. ALLEN DULLES, DCY MffLLIAM HARVEY Chief, FI/D
2. GEN. C. P. CABELL, DDCI ' 11 SIDNEY (}OITLIEB Special Assistant to
e 3. RICHARD BISSELL, DD/P _ the DD/P (GOI'I'LIEB'S name was en-
y,  SHEFIIELD }ZD\JARDS D/Security 7 “countered repeatedly in-this—inguirys
5. JAMES O'CONNELL, Of‘ fice of Security, but he denies knowing of the opera-
the case of ficer : tion in 1960-61.)

6, J. D. ESTERLINE, Chief, WH/U 12. ROBERT BANNERMAN, DD/Security

_ 7. COBNELIUS ROOSEVELT, Chief, TSD - 13. J. C. KING, Chief, WH Division (He too
8. QRAY ’J’RLICE[LTR"} Chemical D1v151on TSD denles knowlng of the operation at
9. "EDWARD GUNN; Chief, Operations DlVlSiOl’l Medical Services the time.)

SOURCE: 1 g, REPORT 1967, pp. 3U-35 STAFF:  Baron

DATE: 28.6.
FILE: — .15
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(1) 6)

PERSONS/ENTITIES: DATES:

(See 1ist of names below. )

CATEGORIES: 10P SLECRIT
) CASTRO T
////z /7 6/— @A - SYNDICATE/PHASE TT ——

/  KNOWLEDGE OF PHASE TT

CARD 1 of 3

OCCURRENCE: qne 115t of persons with knowledge of PHASE TT of the CASTRO ASSASSINATION
OPERATION differs from those who knew of PHASE L. Those with knowledge of PHASE II are:

1. RICHARD HFIMS, DD/P 5. J. C. KING, Chief, WH Division (He stated in
27 WILLIAM HARVEY, Chief, Task Force W our interview with him that he knew that HARVEY

3. JAMES O'CONNELL, Office of Security was having meetings with members of the Fambling

(He knows that Harvey took over the syndicate in 1962.)

operation and delivered pills, arms, and 6. & BRUCE CHIVER G HARVEY ' s deputy in 1962

equipment-in April 1962, - He-does—not

(CHIIVIkmows that HARVEY vas meetins with
pansters in Reno (sic) in the winter of 1962.)

know of developments after May 1962.)

4. SHIFFIELD EDWARDS, D/Security (lle - 7. TED SHACKLEY, Chief, JMWAVE (Me assisted
knows of the fact of the turnover to HARVEY in the delivery of arms and equipment to
HARVEY, but states he knows nothing of VARONA in April 1962, but presumably did not know
developments thereafter.) the identities of the recipients nor (con't.)
SOURCE:  T.G. REPORT § EJE 0B FaT STAFF:
4 BB 3 Fﬂii-? i@ %
FILE: o E TRl AL, B DATE:  28.6.75
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PERSONS/ENTITIES DATES: CATEGORIES:
(Same instruction as card 1.) ﬁ/{ /7, 'é/
CARD 2 of 3
OCCURRENCE:
SHACKLIEY, cont: the purpose for which the 11. MACEOQ, ROSELLI's "Man" (MACEO
material was to be used.) probably knew there was a government
8. @ﬁAY TREISCHIER)'TSD GTREISCHLER'S par- '~ connection, but may not have identified
ticipation was Timited to furnishing the CIA as the agency.)

= e —pills £0-0'CONNELL-on 18.April 1962.)

9. ANTONIO VARONA, the Cuban exile leader
(He presumably was not aware of government
sponsorship. )

10. VARONA'S SON-IN-LAW (He too was pre-
sumably. not aware of government's role.)

SOURCE::

FILE: DATE:
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,_v////Konnedy, Rohert

is_s'eﬂ HALPERN

DATES: CATEGORIES :

?352% 1061 Castro

(:»T:. /A &b f/

OCCURRENCE:

[lalpern testified that in
Bissell and b GhoSCio0ne
meeting occured in the mi

fall of 1961 he attended a meetine with
Lo @loteRvas the Branch Chief (8). The
le of Octe of 1901. WBisscll stated at the

meeting that he had recently "been chewed out in the cabinct room of
the Yhite House by both the President and the Attorney General fony

as _he put it sitting on_his ass and not dJdoing anything about petting

rid of Castro and the Castro regime. Ilis orders to hoth

iy

B SRERN A N AR

and to me“fex” to plan an operation to accomplish that end.™ (3)
Halvern testified that no limitations were put on the term "set vid of',

Mothing was forbidden (8).

and not tactics.

SOURCE:

FILE:

The mectine involveld only acneral Jdiscussions

STAFY .
—— Rhea

DATE : 7/1/75
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PERSONS/ENTITIES: DATES : CATEGORIES::
Iknweyb/// Dec 10061 Castro

} ﬂ 'w*] n
lelms

MEOCONE
OCCURRENCE :

ﬁﬁOHCTJHC in be described

cc of 1961, to Halpern a mecetine at the dircctor's
erlLL in which M:%one had stated that "elias wonldd hencelorth "he his man on
Cuba. (13) i ~7§ 01 Ulalpern that Ielns had no ink¥ing that he Swould be
anpointed head™ of th Cuban n)ojlrJou“,bc ore this mectine (13).  Somctine
ary | ; canc to ' : ' '

% oflice, cheleed into the org

_peeting tielms Aanirsation

IS R Il (0 = ) i /ON nerat Lons__and_direc et thn L ¢ Cuhowould. bea_ sceparat (.‘m\l(,,l, IR LA T
no Innﬂcr part of the VI Division (14). '
| Wi gam LA |
e V‘ F 1 \:s. tm
SOURCE: STAVF:
Halvern 6/18/75 T hen
FILE: DATE : 7/1/75
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PRSONS/ENTITIES : DATES : CATEGORIES :
%)4ARVEY, LANSDALE June 19, 1962 | MONGOOSE
Voa) T A 4
A ﬂ/\7) /P(,,.//Cq
OCCURRENCE:

_ It was agreed that Harvey was to work towards reaching a stage in_the
interrogation of [ITedWREig, the Cuban economic official who Jefected to Mexico,where

he can be surfaced t6 maké public charges of Cuban Communist operations against Latin
American nations. Harvey was to generate a story from Cuban refugee sources that the
original Cardenas incident consisted of a demonstration concerning the shortage of food.
This was to cause ridicule of the Communist regime's use of MIGs,tanks and troops against

- -the unarmed people -of Cardenas-- “The-Cuban-source ‘to-story-need not-await-your-determina
tion of the true cause of the Cardenas demonstration." '
n\’i {:;;.;lA“' "" “‘ o A T
[ e v < nh
SOURCE: Memorandum for William Harvey, CIA, from Lans- | Sibll:
dale, re: Impact Actions, 19 June 1962 (00395) DATE : di Genova

FILE: | ——" July 1, 1975
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PERSONS/ENTITIV%,S: : DATES: CATEGORIFES:
MCCONE, I-IARVEYK{ I ﬁvzéj July 10, 1962 ; MONGOOSE
: sy R SJuReyedr3962 |
e Judy—t1962-
RO Move 3907

OCCURRENCE : Efforts were made to establish contact w1th£§3§g@mCastro Rug, halfmgléiéfj
{Sﬂgzgkﬂkéﬂijﬁgg:ggggg%gﬁiﬁ?because she opposed the strofig Communist nature of the
Cuban regime. According to Mrspfvmrg@mmq%Legta@ dc¥Enha, she contacteQ@gpgﬁand obtained
(R #hgreement to provide 1nte111gence on the Cuban ﬁolltlcal leadership and to work

. against the Cuban Communist regime, ''short of engaging in activity which might result in

direct personal- harm- t@fhenwbr@thers*Raul
P DR

ﬁf‘@* iidede) - Arrangements--were- belng_made-for

dlrect recruitment offﬂuz}ln MEXT CO it

| Fra & LN F’:‘ \ " Wy
Eﬁﬂiﬁﬁﬁi Memorandum for McCone from W1111am Harvey Te:” STAPE:
e 10 July 1962 (02561) paTg; 41 Genova

FILE =220 July 1, 1975
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RELEASE OF THIS DOCUMENT
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PERSONS/ENTITIES:K/ KT TRICK | DATES: ! CATEGORIES:
(] KICt '
William Harvey " DUP "y /6 >

Gen. Lansdale Mr. Halpern Nov. 21, 1962 Special Group Augmented
Walter Elder éﬁqf?éﬁdiﬁiifj P - Operation Mongoose
ICI ——— T oa T o g e Cuba .

2%

OCCURRENCE: . T eSS

With regard to paragraph“2*of~taﬁ§3§le's memorandum to SGA dated 14 Nov.
1962 Harvey states: 'The statement that Operation Mongoose had had no information on
this operation since early October was patently false. Specific references made to the
pen ultimate paragraph and Lansdale's memorandum concerning a report for the CIA which he
used as a basis for memorandum dated 31 Oct. 1962 to Oswald Kirkpatrick. This refers to

a- telephonic-conversation on_the_evening of 30 Oct. 1962 between Lansdale and (CGhecyens
which is referred specifically in paragraph 2 on pages 7 and "8 6f my reference memorandus
I have discussed this matter in detail with @@e@ﬂéqgand clearly recollects that his

conversation with Lansdale on that date took place %% reflected in my reference memorandum.:

During this conversation there was no discussion of previous opcrations except a brief
discussion of the COBRA andglfi@RUBteams and Lansdale did not ask, according P e,

recollection, any specific questions concerning assets inside or prior operations which

SOURCE . would Togically have Ied to Tthe dIScussions At The tlmFEYTAFF:
=———"of the Matahambre operation.” —
Phul Wallach

, 1962 (01151) R iy

I%%Egyandum dated Nov. 21 (
Ll Lif fﬁ”ﬂffﬂ ins?;lﬁ:x\?“' : — July 1, 1975
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PERSONS/ENTITIES: DATES: ' CATEGORIES:
KIRKPATRICK | e o s |
William larvey ¢ DDP ] 8
Gen. Lansdale Mr. Halpern (j::Nov. 21, 19627 {Special Group Augmented
Walter Eldet CHEEVER t " |Operation Mongoose
DCI - : A TR 1 e Cuba
OCCURRENCE: SO AEASE

With regard to paragraph 2 of Lansdale's memorandum to SGA dated 14 Nov.
1962 Harvey states: 'The statement that Operation Mongoose had had no information on
this operation since early October was patently false. Specific references made to the
pen ultimate paragraph and Lansdale's memorandum concerning a report for the CIA which he
used as a basis for memorandum dated 31 Oct. 1962 to Oswald Kirkpatrick. This refers to
a—telephonic. conversation on the_evening of 30 Oct. 1962 between Lansdale and Checver

which is referred specifically in paragraph 2 on pages 7 and 8 of my refcrence memorandu.

I have discussed this matter in detail with Cheever and clearly recollects that his
conversation with Lansdale on that date took place as reflected in my reference memorandum.
During this conversation there_was no discussion of previous operations except a brief
discussion of the COBRA and {AJIORIUBEteams and Lansdale did not ask, according to Cheever's
recollection, any specific questions concerning assets inside or prior operations which

SOURCE . Would logically have 1&d to the discussions at tie TIMESTAPE -
—— of the Matahambre operation."

Phul Wallach
Me
I?fﬁgiandwn dated Nov. 211”1?§2 QQl}Sll  e e DATE -
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PERSONS/ENTITIES: - DATES: | CATEGORIES: TOP SECRET
HARVEY, William v . S m
QIWIN ‘ M, oo
OCCURRENCE :

HARVEY writes a memorandum to the Chief, FI SLaff "stating that the original Jjustification
for employlnv . ;

OURCE: ' STATT
SOURCE I.G. REPORT 1967, p. 41 Baron

' DATE: .
FILE: _— 28.6.75
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TOP SECRET
PERSOHS/ENTITIES | DATES: CATEGORIES:
KING, J. C. ForvE Y / ) |
/ﬂd /()L pl}/Q/ JDW)?/ZDS . May 23, 1967 CASTRO
/?/J')c Ll
HALPERN
OCCURRENCE :

The following sources of information were used in preparing the IG REPORT of
1967: (1) Files: Furnished for review by the Director of Security, the Deputy
Director for Support, the General Counsel, the Legislative Counsel, the Chief of
WH Division, and by Col. J. C._KING, former Chief of WH Division. Also, the

Director of Central Reference furnlshed biographic files and 1nte111gence publi-
cations. (2) Interv1ews Desmond Fltzgerald Sam Halpern BEUCE:

ERaYﬂmmemthﬂe
Robert Bannerman

SOURCE: STAFF: paton

FILE:

[ ——

DATE:  7/2/75
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T "We interviewed éﬁéfy&ﬁEmWHEﬁ”we"éddid'idéﬁfiffmés likely to be

(1 XnJ
PERSONS/ENTI' (ES: DATES: | CATEGORIES -
Helms T i
Harvey) Wm ¢ - 5/9_5/(09L | CASTRG
Gunn, D—Edvare ‘ i

iﬁ@-h&ﬁg@%?‘ﬁ%%%gme memorgndum of April 25, 1967 which introduces the IG's Report
Qi;ﬁ'OECB%%FNCE' on assassination plotting in relation to FIDEL CASTRO indicates

: * that the only written records which served as a basis for the IG
Repoyt:were: Notes of William Harvey; Records of Dr. Edward Gunn
(Office of Medical Services; and, brief records of § vl e
fof TSDY. Some operational files were also used. ™= =
For the most part, the Inspector General's office reliea upUii
information given to us orally by people who's memories are fogged
by time. (1)

knowledggg@}?, with the exceptions of MR. DULLES and GENERAL CABELL."(Z)

A complete list of the interviewees is attached to the IGMReport
at Tab A, "If there are significant innaccuracies in the Report

they are most likely to occur in faulty ordering of the sequence
of events.'" (2). '

SOURCE : . | STATE:
SEEIG Repotlppgt RS e

; g « ;‘3 5 ]
A i W
FILE: W Rl DATE :
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DATES:

PERSONS/ENTITIES : CATEGORIES:
Edwards Gomez V//’ 11/62 Castro

King Holcomb

Bannerman 0'Connell

OCCURRENCE:

O'Connell testified that when EDWARDS was on 1eave once, KING spoke to
Robert BANNERMAN (Who was not witting of Castro pro;ect) and O'Connell had

to tell BANNERMAN that B. was not "'privy' to pro;ect
(Tr. 36, 99- 100) No one but KING, not Comez ol

mﬁﬁ%eﬁf

0'Connell was embarassed.
kinew (100)

SOURCE :

Testimony of James P. O'Connell, 5/30/75

FILE:

[ STAPF:
John Bayly

DATE: /30775
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- OCCURRENCE :

PERSONS/ENTITIES:: DATES:

CATEGORIES:

HOUSTON / | | ts0-160
' '60's Castro

§S sl f%L.
a M

Houston testified that he cannot remember that his legal advice as to not
continuing a project was ever rejected by CIA, (47) althoug} Iouston
recalls vet01ng two propos%tlons nepElotnalnEpers ;;;,,V,
‘émesﬁm@'\ ‘]K» Y CREOINI h « d@mestlcinLmﬁﬁgaﬁ 'amﬁi pRandiZst
T ' Stancewtel”phﬁfeﬂgﬂlgg:ﬁggm;Laﬁégy AICARLORC:

‘ r(4"7;‘“7)“‘“‘“‘"”“” : S
s Sl E%; o
SOURCE: STAFF:
Testimony of Lawrence Houston, 6/2/75 _
John Bayly
FILE:

: DATE :

6/30/75
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PERSONS/ENTITIES: DATES: CATEGORIES:
BUNDY COL. KING
KILPATRICK June 20,1963 DUVALIER
MCCONE .
HUGHES v Ipecick c}(ocr{)
OCCURRENCE:

On June 20, 1963the Spe;cial Group approved a CIA paper dated June 1970 regarding
political action in[H#i£a.) (The substance of the paper 1s not expressed). "Mr.
MCCONE_sald he has some reser'vations about the quality of any possible replacements

for. DUVALIER but agreed that it is necessary to take some action in order to prevent

rieventually going very far to the left. Colonel 1 KING.. . said said that in his

- : @W m\p ({‘a% i m“*m T

Ny

SOURCE: STAF}:

Minutesof Special Group meeting June 20, 1963 DATE - Kelley

FILE: : 6/28/75
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PERSONS/ENTITIES: . DATES: l CATEGORIES:
MCCONE  FITZGERALD HUGHES &< 18/19/64 : SGA
BUNDY  "'PAPIGH BOSCH, JOSE - |7/30/64 ., ! MONGOOSE
JESSUP  RFK C[6/10764™
STEAKLEY JMWAVE
JMWAVE  VANCE

OCCURRENCE: pccording to the minutes of the 303 Commlttee on 7/30/64 "It was agreed
that MR, FITZGERALD would contact SAM PAPICHof the FBI in regard to the earlier report
of an alleged plot with Mafia overtones to assassinate Castro and which the AG agreed
to handle as a matter of law enforcement.'" (116)'" The reference is clearly to a 6/10/64
memorandum information report from the DDP to the Director,¥ (116) which was dissemin-

ated—to—the-Specs—Asst. to the Pres«—for- Natl. Security Affrs., ASst, Sect. for Inter-
American Affairs,Dept. of State; Dir. of Intell. and Research, State Dept.; Director,

. DIA; The AG; the Director, FBI; DDCI and the DCI. The 6/10/74 report''related a proposal

eared to be mnvolved in the scheme.' The asking price was

'Stat:lon,"h

for the assassination of Castro that was made to prominent Cuban exiles. The Mafia app-
$150,000. --JOSE&MARI@“PEPIij
JOSE|NPRETCIe T R @RiTvould contribute $50,000, (BOSE approached the Chict of

t, and suggested the U.S. govermment also contribute. This was rejected.
The record indicates CIA's only involvement was to report information of its existence,V

SOURCE Y45t record of incident found by IG Rept. is memo from MeCdiE to Bundy, 8/19/64,
reporting:the results of FBI intvws with the alleged part1c1p ts."Obv1ously nothing
%g?e of the plot."(117)

I8 REPORT 1967 Baron, 7/1/75
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PERSONS/ENTITIES: , DATIS . l ~ CATEGORIES:

MCCONE FITZCERALD HUGHES “—  18/19/64 ’ SGA
OPAPIEH BOSCH, JOSE - 7730764 >, ! MONGOOSE
JESSUP  RFK | 6/10/64 CASTRO
STEAKLEY JMWAVE | % »\\?fﬂa
JMAAVE  VANCE i E f
] N IR4Y 5 m& ‘J
OCCURRENCE: According to the minutes of the 303 Commlttee on 7/30/64 "It was agreed

that MR. FITZGERALD would contact SAM PAPICHof the FBI in regard to the earlier report
of an alleged plot with Mafia overtones to assassinate Castro and which the AG agreed
to handle as a matter of law enforcement.'' (116)'" The reference is clearly to a 6/10/64
memorandum-information report from the DDP_to_the_ Director,* (116) which was dissemin~ _

ated to the Spec. Asst, to the Pres. for Natl. Security Affrs.; ASst. Sect. for Inter-
American Affairs,Dept, of State; Dir. of Intell. and Research, State Dept.; Director,

- DIA; The AG; the Director, FBI; DDCI and the DCI. The 6/10/74 report''related a proposal

for the assassination of Castro that was made to prominent Cuban exiles. The Mafia app-

eared_to be mnvolved in the scheme." The asking firice was $150 000, - -JOSEGHARTOREELAN =

|- BOSCH-1Br RO e vould contribute $50,000, § approached the Chief of

S’eatlon‘,"’ JMWVAVE, “and “suggested the U.S. govermment also *Contribute. This was rej ected.
The record indicates CIA's only involvement was to report.-information of its existence,'

SOURCEYast record of incident found by IG Rept. is memo from|McCdE to Bundy, 8/19/64)
reportingithe results of FBI intvws with the alleged particip ts."Ob\rlously nothing
%ainfs of the plot." (117} DA
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MCCONE FITZGERALD HUGHES
BUNDY OPAPIGH BOSCH, JOSE
JESSUP RFK

STEAKLEY JMWAVE

JMWAVE VANCE
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RELEASE OF THIS DOCUMENT
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1 CATEGORIES:
; SGA '

!
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OCCURRENCE:  According to the minutes of the 303 Conmittée on 7/30/6&:"I%¢%55'5gfeed
that MR. FITZGERALD would contact SAM PAPICHof the FBI in regard to the earlier report
of an alleged plot with Mafia overtones to assassinate Castro and which the AG agreed
to handle as a matter of law enforcement.'" (116)* The reference is clearly to a 6/10/64
- memorandum information report from the DDP to the Director,% (116) which was dissemin-
ated to the Spec. Asst. to the Pres. for Natl. Security Affrs.; ASst. Sect. for Inter-——--—-—-
American Affairs,Dept. of State; Dir. of Intell. and Research, State Dept.; Director,

. DIA; The AG; the Director, FBI; DDCI and the DCI.

for the assassination of Castro that was made to prominent Cuban exiles. The Mafia app-
be anvolved in the scheme.' The asking price wasV$150,000.-5§@SE§E@RF®%BEP¥ﬁf?
SSa G iifiwould contribute $50,000. {BESEHapproachied the Chief of

TROSEIRRLTE
Station

Srda

e

AedndaBRu

The 6/10/74 report''related a proposal

WAVE, ahdrenppested the U.S. govermment also contribute. This was rejected.

The_tecord indicates CIA's only involvement was_to report information of its existence, '

SOUKCE§ast record of incident found by IG Rept. is memo from Mol to Bundy, 8/19/64,
reporting:the results of FBI intvws with the alleged particip tgﬂ%%pyiously nothing

camquf the plot."(117)

FILE: I3 REPORT 1967

Baron, 7/1/75
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PERSONS/ENTITIES:K/ KPATRICK _DATES: _ CATEGORIES:
/ </ ’ .

William Harvey " pup — Q/_[’_‘L/_Q}- '

Gen. Lansdale Mr. Halpern Nov. 21, 1962 Special Group Augmented

Walter Eldet CHEEVE : ’ Operation Mongoose

I R — s Tap s, « Cuba

OCCURRENCE: G ASE

With regard to paragraph 2 of Lansdale's memorandum to SGA dated 14 Nov.
1962 Harvey states: ''The statement that Operation Mongoose had had no information on
this operation since early October was patently false. Specific references made to the
pen ultimate paragraph and Lansdale's memorandum concerning a report for the CIA which he
used as a basis for memorandum dated 31 Oct. 1962 to Oswald Kirkpatrick. This refers to
a telephonic. conversation on the evening of 30 Oct. 1962 between Lansdale and Checver

which is referred specifically in paragraph 2 on pages 7 and 8 of my reference memorandu.

I have discussed this matter in detail with Cheever and clearly recollects that his
conversation with Lansdale on that date took place as reflected in my reference memorandum.
During this conversation there was no discussion of previous operations except a brief
discussion of the COBRA and gAMNGRIDY teams and Lansdale did not ask, according to Cheever's
recollection, any specific questions concerning assets inside or prior operations which

SOURCE . would Iogically nave 1ed to the discusstions at the TP STARE -
——— of the Matahambre operation.” :
: Prul Wallach

, 1962 (01151) P DATE:
SRR ATE U IR ST E T S T July 1, 1975

1
S
i [ "-l

Igfggﬁandum dated Nov. 21






